
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Naznanilo. 
Pevcem in pevkam, kateri so se zgla-

sili k sodelovanju jubilejnega koncerta po 
vodom 251etnice učiteljske „Zaveze", so se 
razposlale note v partiturah že pretečeni 
teden. Pri koncertu se pojo naslednji pevski 
zbori: 

A. Moški zbori. 
1. a) Fr. Marolt: » T r a v n i k i so že 

zeleni." Narodna pesem. 
b) J. Žirovnik: »Kaj pa ti pob ič . ; . " 

Narodna pesem. 
c) O. Dev: . D o b e r v e č a r , l u b a 

d a k l e . " Narodna pesem. 
2. E.Adamič: „Dan s l o v a n s k i . " 
B. Mešani zbori. 
3. a) J. Žirovnik: » P r i š l a bo p o 

m l a d z e l e n a . " Narodna pesem. 
b) O. Dev: . G o z d i č je že zelen ." 

Narodna pesem. 
c) M. Hubad: »L ju b ' c a , po v e j , po

ve j ! " Narodna pesem. 
4. F. Juvanc: . I z g u b l j e n i cvet ." 
5. E. Adamič: »Moravska narodna." 
S k u p n a p e v s k a v a j a za v s e p r i 

g l a š e n c e je na b i n k o š t n i t o r e k , 
d n e 13. maja t. 1. v L j u b l j a n i . Dvo
rana in ura skupne pevske vaje se naznani 
čimprej. Zdaj je nujna dolžnost vsakega po
sameznega pevca in pevke, da vse zbore 
natanko naštudira najprej doma, vsak sam 
zase. Naloga društvenih predsednikov in pe
vovodij pa je, da določijo še pred dnem 
skupne vaje v vsakem posameznem okraju 
okrajno pevsko vajo. S temi pevskimi va
jami so lahko v zvezi zborovanja učiteljskih 
društev. Le na ta način je mogoče, da skupna 
pevska skušnja ne traja predolgo; zakaj ta 
ima namen naštudirati določene pevske zbore 
samo v podrobnostih in finesah. 

Priučiti pa se je treba moškemu zboru 
z isto natančnostjo tudi drugim narodnim 
pesmam, ki se nahajajo v doposlanih parti
turah. 

Narodne pesmi so se privzele v kon
certni vzpored zato, da se o njih seznanijo 
slovanski gostje, ki pridejo v jubilejnih dneh 
k nam. 

F. Juvančev mešan zbor »Izgubljeni 
cvet* se pomotoma ni litografiral, kar se 
zgodi in naknadno razpošlje v najkrajšem 
času. 

Po sedanji zglasitvi so moški v meša
nem zboru v dvetretinski večini. Kdor ve v 
svojem okraju (to velja predvsem za Kranj
sko) za dobro pevko, ki se še ni priglasila, 
naj jo pregovori, da se še pravočasno zglasi 
h koncertnemu sodelovanju. Le veselo na 
delo! 

Odbor učiteljskega društva za kranj
ski šolski okraj vabi tem potom vse pevce, 
ki so se zglasili k sodelovanju jubilejnega 
koncerta, na okrajno pevsko vajo, ki je v 
nedeljo, dne 4. maja, točno ob 4. uri po
poldne v Kranju. 

Te pevske vaje naj se udeleže tudi vsi 
priglašenci iz radovljiškega okraja! Naj ni
kogar ne manjka. Kdor se hoče še prigla
siti, naj to nemudoma stori,, da se mu še 
pravočasno pošljejo note. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za ptujski okraj 

je zborovalo dne 3. aprila v Ptuju. 
Predsednik z radostnim srcem pozdravi 

lepo število zborovalcev, med njimi novo 
pristopivšega člana tovariša Frana Karbaša, 
učitelja na Hajdinu, sosebno pa g. predava
telja dr. L. Pivka, ki je radevolje prevzel 
času primerno predavanje »Šolstvo na Bol
garskem." 

Burna debata se je vnela pri okrožnici 
Zveze, tičoče se resolucij kmetiških občin 
v zadevi regulacij učiteljskih plač. — Padla 
je marsikatera trpka na račun naroda, nje
govih demagogov, na račun vlade, kateri 
vsi skupaj nimajo toliko, da bi svoje uči
teljstvo pošteno plačali. Brez resolucij kme
tiških občin se zvišajo plače po oblasti in 
vladi s pritiskom na davkoplačevalce žan
darmeriji, častnikom, duhovnikom, deželnim 
in državnim uradnikom — učiteljstvo nobe
nemu stanu ne zavida boljšega gmotnega 
položaja, pač pa zahteva zase, kar mu gre 
— a za boljše gmotno stanje učiteljstva se 
že potezajo celo kmetiške občine, in vendar 
se nič ne zgodi, Učiteljstvo torej nima pri
jateljev pri demagogih ljudstva, pri vladi in 
oblasti. Navezano je samo nase, ter je pre
pričano, da le z radikalnimi sredstvi doseže 
radikalno regulacijo, in častneje je poslužiti 
se radikalnih sredstev, nego prosjačiti. Ko
raki Zveze, Zaveze, Lehrerbunda in Verbanda 
so učiteljskemu društvu prepočasni. 

Gosp. dr. L. Pivko je temeljito predaval 
o »Šolstvu na Bolgarskem" ter žel za svoje 
krasno predavanje vsestransko pohvalo. Pred
sednik se mu presrčno zahvali z nado, da 
še večkrat počasti učiteljsko društvo. — Po
mladanski izlet se priredi 5. junija na Ptuj
sko goro in k vinogradom staj. hranilnice 
v Lipnem. 

Soglasno se sklene najiskreneje česti
tati profesorju g. L. Lavtarju povodom ime
novanja šol. svetnikom. 

Tovarišice in tovariši! Na veselo sni
denje dne 5. junija na Ptujski gori in v 
Lipnem! 

Gornjegrajsko učit. društvo zboruje 
dne 1. majnika t. 1. točno ob 10. uri v šoli 
v Gornjem gradu po sledečem vzporedu: 
1. Nagovor predsednika; 2. zapisnik; 3. do
pisi in pogovor o njih; 4. predavanje tov. 
Joška Bizjaka: Utrinki iz učnih predmetov 
lanskega učiteljskega tečaja na dež. kmet. 
šoli v Št. Juriju ob j . ž,; 5. slučajnosti. Ker 
bo predavanje jako zanimivo in poučljivo 
in ker bomo razpravljali o mnogih važnih 
zadevah, tičočih se našega stanu v ožjem 
in širšem smislu, je upanje, da se udeleže 
tega zborovanja vsi zavedneži. Glede kosila 
se je vsaj par dni poprej javiti pri učitelj
stvu v Gornjem gradu. Tedaj na gotovo in 
zadovoljno snidenje! Tovariški pozdrav vsem 
od Ivana Kelca, t. č. predsednika. 

Savinjsko učit. društvo je zborovalo 
3. aprila pri »Pihlbirtu". — Med dopisi je 
prišlo tudi vprašanje Zaveze, koliko je na
ročnikov Zavezinih listov. Izkazalo se je, da 
imajo »Popotnika" 4 šole in 4 učit. osebe; 
»Učit. Tovariša" 14 šol in 4 učit. osebe; 
»Zvonček" 9 šol (Št. Jur ima 3 izvode). 

Po prečitanju dopisov je predaval to
variš Pečar: »Bridek je naš stan in ne na
pravljajmo si ga še bridkejšega!" 

V tem svojem referatu nam je podal 
mnogo zanimivih spominov izza svojega več
letnega službovanja. Na podlagi teh svojih 
izkušenj je razpravljal o medsebojnem od
nošaju učiteljstva med seboj in učiteljstva 
do nadučitelja. Prišel je do zaključka, da 
šola edino potem uspešno deluje, če je med 
učitelji sloga, če je nadučitelj svojim tova
rišem bolj prijatelj kakor predstojnik. Za
hrbtnost in denuncianstvo naj izgine iz na
ših vrst; bodimo si pa odkritosrčni prijatelji! 
Značilno se glasi nemški pregovor, ki pravi: 
»Der grofite Schuft im ganzen Land, das ist 
und bleibt der Denunziant." 

Učiteljsko društvo za celjski okraj 
zboruje dne 1. majnika t. 1. ob 11. uri v 
okoliški šoli v Celju. Dnevni red: 1. Zapis
nik. 2. Zadnjič izostalo poročilo računskih 
pregledovalcev. 3. Dopisi, tekoče društvene 
zadeve (važno!), vprašalna skrinjica. 4. Raz
govor o vprašanjih za letošnjo uradno kon
ferenco: a) Kaj in kako naj se v ljudski 
šoli riše s šestilom in ravnilom? b) Kako 
je navajati šolsko mladino, da bo tudi po
zneje v življenju rada in s pridom čitala? 
(Prosim, razmišljujte o teh vprašanjih!) 
5. Slučajnosti. Pridite vsi, ki Vam je mar 
stanovsko društvo! Franc Brinar, t. č. pred
sednik. 

Učiteljsko društvo za ormoški okraj 
je zborovalo dne 3 aprila t. I. v ormoški 
okoliški šoli v navzočnosti 24 članov in 
dveh gostov. Predsednik tov. Rajšp je v 
pozdravnih besedah vzbujal v nas zaupanje, 
da bodo tudi za učiteljski stan nastopili po
mladni dnevi. To upanje imamo in se ga 
oklepamo z vsem srcem. Omenil je nadalje 
izstop tov. Karbaša iz našega društva, ker 
je bil prestavljen v ptujski okraj. Zapisnik 
občnega zbora in odborove seje se je vzel 
na znanje. — Zanimiv je bil referat tov. 
Rajšpa o dopisu Štajerske učiteljske zveze 
o novo izdelanem osnutku učiteljskih plač. 
Upamo, da bo deželni zbor postal skoraj 
delazmožen in da^bo te naše opravičene 
zahteve upošteval. Živahna debata se je raz
vila tudi o nekem dopisu zavarovalnice 
»Erste oster. Unfallversicherungsgesellschaft 
in Wien". Končno se je sklenilo, da naj 
spravita to zadevo delegata pri zborovanju 
Zveze slov. staj. učiteljev v razgovor. — Gdč. 
Micika Velnarjeva nas je s svojim temelji
tim govorom seznanila z vzgojnimi idejami 
Ellen Kevine knjige »Stoletje otroka". Po
sebno moški so pazljivo poslušali izvajanja 
in se tako seznanili vsaj nekoliko z idejami 
te velike žene, ki je pa ne smemo primer
jati s sedanjimi angleškimi sufragetkami. 
Končno se je izrazila želja, naj predavate
ljica objavi ta svoj govor v »Popotniku"; 
zaradi tega opuščam nadaljno poročilo o 
vsebini govora. — Delegati za binkoštno 
zborovanje Zveze slov. staj. učiteljev ostanejo 
isti kakor lani. — Meseca junija pa hočemo 
izleteti v Središče in bomo zopet enkrat 
tamkaj zborovali. Po zborovanju so nam 
naše pevke in pevci zapeli nekaj prav lepih 
pesmi in so nam urice kaj hitro minile. — 
Kakor sem že uvodoma omenil, se je zbo
rovanja udeležilo 24 članov in dva gosta. 
A naše društvo šteje čez 30 članov in bi 
nas veselilo, da nas enkrat tudi ostali po
gledajo, saj jim. vsaj tako upamo, naša 
družba ni preslaba. Kaj pa tisti, ki še sploh 
niso člani društva? — 4. junija se vidimo 
v Središču, mogoče vendar enkrat vsi sku
paj. Na zdar! Argus. 

Goriško. 
Goriško učiteljsko društvo je zboro

valo dne 3. aprila t. 1. v dvorani pri »Zla
tem jelenu". Predsednik tov. Križman otvori 
zborovanje s presrčnim pozdravom na zbrano 
učiteljstvo. Nato sporoči, da je bila svoj čas 
učiteljska deputacija v Trstu na c. kr. na
mestništvu glede definitivnega nameščenja 
nekaterih učiteljev goriškega okraja ter je 
pričakovati, da reši deželni šolski svet za
devo ugodno. Ravno tako je zagotovil de
putaciji gospod namestnik, da bo gotovo 
predložen zakon glede štetja stanarine v pen
zijo v Najvišjo sankcijo. Predsednik sporoči 
tudi, da je ministrstvo ugodno rešilo zadevo 
tov. Petra Medveščka glede županovanja. 
Dalje naznani, da so se našle pri ces. kr. 
okrajnem šolskem svetu v Gorici nekatere 
pomanjkljivosti. Poročila po raznih časopisih 
do sedaj niso še točna Primanjkljaj je go
tov, toda dognano ni še, koliko. Zastopnika 
učiteljstva imata pri tem čiste roke, ker ni
sta bila nikoli pregledovalca računov. 

Tovariš Klavora vpraša: »Kaj storiti z 
učencem, ki dovrši med šolskim letom 14. 
leto svoje staiosti?" 

Predsednik tov. Križman odgovori: »Za
kon določuje obiskovanje šole do dovrše
nega 14. leta. Na željo staršev moia pa 
voditelj izšolati takega otroka, vročivši mu 
odpustnico." 

Določi se 40 K podpore učiteljiščnikom 
v Gorici iz društvene blagajnice, da se mo
rejo lažje udeležiti sestanka učiteljiščnikov, 
ki bo v letošnjih počitnicah v Ljubljani. 

Predsednik toplo priporoča učiteljstvu, 
naj se naroči na učiteljske liste. 

Zaveza slavi letos 251etnico svojega ob
stanka, ob isti priliki se priredi velik kon
cert v Ljubljani. Predsednik vabi vse pevce 
in pevke k sodelovanju in naj se čim prej 
priglase pri društvenem pevovodji, da dobe 
potrebne glaske. 

Poziva tudi nekatere mlade učitelje, ki 
radi zabavljajo po krčmah čez društvo in 
učiteljska zastopnika. To ni kolegialno. Če 
ima kateri ';ako željo, naj jo pove pri zbo
rovanju, da se mu pojasni; grdo je zabav
ljati okolo, če ni dotični navzoč. Svojo kri
tiko naj izrazi tam, kjer ima prizadeti pri
liko zagovarjati se. 

Slednjič sporoči predsednik učiteljstvu, 
če želi kateri tovariš ali tovarišica kakega 
pojasnila, naj se obrne na predsedništvo 
društva in dobi tozadevni odgovor. Čitanje 
zadnjega zapisnika se opusti. 

Tajnik tov. Rojic poda letno poročilo, 
iz katerega posnemamo, da šteje društvo 2 
častna in 130 rednih članov. 

Tekom leta je bilo 6 zborovanj in 4 
predavanja, in sicer: 

I. »Žensko vprašanje," predaval tov. A. 
Vodopivec. 

II. »Učiteljsko gospodarsko vprašanje," 
predaval tov. Fr. Mermoija. 

III. »O nekaterih vprašanjih moderne 
vzgoje," predaval g. ravnatelj V. Bežek. 

IV »Geološki izprehodi po Goriškem," 
predaval g. profesor J. Šeidl. 

Razen s predavanji se je društvo pri 
vseh zborovanjih in odborovih sejah resno 
pečalo z razmotrivanji raznih aktualnih dru
štvenih in stanovskih zadev. 

Poročilo blagajnika tov. P. Plesničarja 
kaže 873 K 75 vin. dohodkov, 546 K 47 v. 
stroškov, torej 327 K 28 vin. preostanka. 
Ta bi bil večji, ako bi vsi člani storili svojo 
dolžnost in poravnali društvenino. 

Pregledovalcem računa sta bila izvoljena 
tovariša E. Praprotnik in R. Orel. 

Končno je bil voljen zopet z vzklikom 
enoglasno stari odbor. 


